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وقتی بهارستان نشینان در سودای 
پاستور هستند

مهم این اســت که مجلس به مســیر اصلی 
خود بیفتد و یک ســری کارهای شــدنی را دنبال 

کند. 
بنابرایــن نبایــد از الان انتظــار کار خاصی از 

مجلس داشت».
 حجت نظری، عضو شــورای اســلامی شهر 
تهــران نیز با انتقاد از عملکــرد مجلس یازدهم 

گفته است: 
امروز متأسفانه شاهد آن هستیم، جریانی که 
تندترین هجمه هــا و انتقادها را به مجلس قبل 
داشــت، وارد خانه ملت شده، اما در عمل آنچه 
انجــام داده تا این لحظــه به مراتب ضعیف تر از 

تمام ادوار مجلس است.
 البتــه در ایــن میان تحلیل های شــاذی هم 
شنیدیم که شیعیان میشیگان عامل پیروزی بایدن 
بودند، آن هم از کســی که خودش تحصیل کرده 

آمریکاست. 
سؤال اساســی این است که آیا همین جنس 
عقایــد و گفتار قرار اســت دولت را به دســت 

بگیرد؟
 عضو شورای اسلامی شهر تهران خاطرنشان 
کرد: به طور طبیعی زمانی که شــخصی سودای 
ریاست جمهوری در سر داشته باشد،  مدام تلاش 
می کند آن جایگاه را از منظر کســی که برای آن 
برنامه دارد،  نقد کند و بســیاری از فعالیت هایش 
معطوف به رســیدن به آن جایــگاه برنامه ریزی 
می شــود و اگر ایــن برنامه ریــزی را حذف کنیم، 
احتمالا جنس فعالیت های رئیس مجلس تغییر 

خواهد کرد. 
مشــخصا نــوع حضــور رئیــس مجلس در 
استان ها و محافلی که به طور مستقیم با وظایف 
او تجانــس چندانی ندارد، مؤیــد همین تحلیل 

است.
اینکه بهارستانی ها کارنامه قابل قبولی ندارند، 
بحثی جدی است، اما مسئله رد تصمیمات خود 

در صحن مجلس، ماجرایی دیگر است.
 اینکه از شــفافیت گریزان هستند ولی شعار 
شــفافیت می دهنــد، چالشــی حل نشــدنی در 
مجلس یازدهم اســت کــه از درونش رد لایحه 
بودجــه و رد طرح های مصوبشــان در شــورای 

نگهبان بیرون می آید.
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روحانی در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا:
به بهانه سالروز دیدار جمعی از  وکلای واکسیناسیون در کشور آغاز مى شود

دادگستری با امام خمینی)ره(
لزوم استقلال نهاد وکالت

در بهمــن ســال ۱۳۵۷ حــدود پنــج روز قبــل  �
از پیــروزی انقــلاب اســلامی، جمعــی از قضات و 
وکلای دادگســتری با امام خمینی دیــدار کردند. در 
ایــن دیدار، ایشــان وجود نهاد مســتقل وکالت را از 
مصادیق آزادی های مدنی و حقوق بشــر دانســتند. 
نکته برجســته و مهــم اینکه وکلای حاضــر در این 
نشست، در کانون وکلایی عضویت داشتند که سابقه 
تأسیس و اعلام اســتقلال آن، به ایام قبل از انقلاب 
باز می گشت. بدون  شک تأکید و تصریح رهبر انقلاب، 
آن هم در آن برهه حساس تاریخی، بر ضرورت حفظ 
اســتقلال کانون وکلای دادگســتری، حامل این پیام 
مهــم خواهد بود که تحکیــم و تقویت جایگاه نهاد 
مدنی وکالت، پیوندی ناگسســتنی با مفاهیم عدالت 
قضائــی و امنیت اجتماعی داشــته و از همان ابتدا 
مــورد عنایت ویژه بوده اســت؛ از ایــن رو مرور زمان 
نمی تواند اهمیت حیاتی ایــن موضوع را کم رنگ و 
خنثی کند. در فرازی از بیانات بنیان گذار فقید انقلاب 
اســلامی و در نقد نادیده انگاری استقلال کانون وکلا 
در گذشــته و لزوم حفظ اســتقلال نهــاد وکالت در 
آینده آمده اســت: «...ما در گذشته نه مطبوعات آزاد 
داشــتیم، نه یک وکیل دادگستری مستقل داشتیم، نه 
یک کانون وکلای مســتقل داشتیم... همه اش را آنها 
تصرف داشتند... این یکی از حقوق بشر است که همه 
عالم این معنا را قائل انــد   و می گویند ما می خواهیم 
مســتقل باشــیم». قطع نظر از اینکه استقلال کانون 
وکلای دادگستری در دوران پیش از انقلاب به موجب 
لایحه قانونی استقلال مصوب ۱۳۳۳ کمیسیون های 
مشترک مجلسین به رسمیت شناخته شد و در دوران 
پســاانقلاب نیز به دلیل عدم مغایــرت این مصوبه با 
موازین شرعی، کماکان رعایت آن مورد توصیه و تأکید 
مضاعف بزرگان عالم وکالت و عدالت بوده و هست، 
دگربار ضــرورت دارد با مرور وقایع تاریخی گذشــته 
و در آســتانه ســالگرد پیروزی انقلاب و در شرایطی 
که کانون های وکلای دادگســتری آماج ســخت ترین 
هجمه ها هستند، متولیان امر و مراجع قانون گذاری، 
با الهام و سرمشق گیری از بشارت های متجلی در کلام 
گذشتگان، ضمن احترام به قانون اساسی و پاسداری 
از حقوق ملت، تلاش کنند در مسیر اعتدال و تحکیم 

استقلال نهاد سترگ وکالت گام بردارند.  

قالیباف که کسوت نظامی گری، شــهرداری و اخیرا پارلمان داری را تجربه 
کرده اســت، حالا می خواهد دیپلمات گری را هم امتحــان کند. او بارها گفته 
وزارت خارجه باید شــود وزارت خارجه و تجــارت بین الملل! این دومین باری 
است که قالیباف عازم مسکو می شــود؛ اولین بار وقتی شهردار تهران بود، در 
آبان ۹۴ به دعوت شــهردار مسکو و سن پترزبورگ ســه روز به روسیه رفت و 
حالا در کســوت رئیس مجلس در حالی که گفته شده حامل پیام مقام معظم 
رهبری برای پوتین است، عازم می شود. قالیباف البته برای وزارت خارجه هم 
ایده هایی دارد و در صورتی  که بالاخره به آرزوی دیرینه اش برسد، می خواهد نام 
این وزارتخانه را عوض کند. او زمانی که کاندیدای انتخابات ریاست جمهوری 
سال ۹۶ بود، اعلام کرد در صورت موفقیت، وزارت خارجه و تجارت بین الملل 
را تشــکیل می دهم. البته بعــد هم که به مجلس رفت، ایــن ایده انتخاباتی 

تبلیغاتی  خود را از تریبون پارلمان و به نام خواسته مجلس بیان کرد.
قالیباف ســال ۹۶ گفتــه بود: باید دیپلماســی در خدمت اقتصاد کشــور 
باشــد و این مهم نیــاز به تغییر ســاختار وزارت خارجــه دارد. از این رو طرح 
تشــکیل وزارت خارجه و گسترش تجارت بین الملل از اولویت های دولت من 
در صــورت پیروزی اســت. او گفته بود: واقعیت این اســت که برای تولیدات 
محصولات کشــاورزی، صنعتی و خدماتی، باید بــازار بین المللی پیدا کرد تا 
امکان فعال شــدن تمام ظرفیت هــای عظیم داخلی به کار گرفته شــود و از 
ایــن طریق می توان حرکت مؤثر و زودبازدهــی را در رفع معضل بی کاری در 
کشور صورت داد، بدون آنکه نیاز به سرمایه گذاری های هنگفت باشد. به گفته 
قالیباف، ساختار وزارت خارجه در ایران به گونه ای طراحی شده است که فقط 
پاسخ گوی نیازهای سیاســی و امنیت ملی بوده و این ساختار اجازه نمی دهد 
دغدغه اصلی امروز ما که رونق اقتصاد اســت، پیگیری شــود. او مدعی شده 
بود که در کشــورهای پیشرفته ای مانند کره جنوبی و ژاپن، توسعه اقتصادی تا 
حد زیادی مدیون عملکرد دســتگاه دیپلماسی این کشورهاست؛ به طوری که 
این کشــورها اولویت اصلی خود را پیداکردن بازار بــرای تولید کنندگان خود 
قرار می دهند. در این کشــورها که بعد از جنگ جهانی دوم پیشرفت کرده اند، 
وزارت خارجه نقش فعالی در تجارت خارجی و پیداکردن بازار برای تولیدات 
داخلی بر عهده گرفت و حتی وزارتخانه ای مســتقل برای توسعه و گسترش 
روابــط تجاری و اقتصادی بین المللی به وجود آمد که در رابطه مســتقیم با 
وزارت خارجه فعالیت می کند. او مدعی شده بود در یک دوره کوتاه می تواند 

از ظرفیت بازار ۴۰۰ میلیون نفری کشورهای منطقه برای گسترش فعالیت های 
اقتصادی بهره برداری کند. او زمانی هم که وارد مجلس شــد، گفت: «نگرش 
وزارت امور خارجه از بحث های سیاســی و امنیتی باید به سمت موضوعات 
اقتصادی و سیاســی برود و این موضوع در اولویت قرار گیرد. حتی نام وزارت 
خارجه می تواند بــه نام وزارت خارجه و تجــارت بین الملل تغییر کند؛ البته 
منظور این نیســت که تجارت از ســوی وزارت خارجه انجام شــود. در خیلی 
از جاها ســفرا نقش پیگیری، بازاریابی و ارتباطات حوزه بین الملل را بر عهده 
دارنــد و اصل کار در حوزه تجارت و اقتصادی در وزارتخانه های مرتبط انجام 
می شــود. مجلس شورای اسلامی نیز این آمادگی را دارد که اگر دولت در این 

زمینه لایحه بدهد، همکاری کند یا اینکه در صورت تمایل وزارت امور خارجه، 
طرحی در این زمینه تهیه شــود». حالا مشخص نیســت که قالیباف آیا از این 
فرصت ســفرش به مســکو اســتفاده می کند و در حوزه تجارت و اقتصاد نیز 
رایزنــی خواهد کرد یا خیر! طبق ادعای عضو کمیســیون اقتصادی مجلس، 
ابعاد اصلی ســفر قالیباف، اقتصادی و فروش نفت و برجام اســت! حوزه ای 
که قاعدتا ربطی به رئیس مجلس نــدارد؛ آن هم در حالی که ظریف اخیرا به 
مسکو سفر کرده بود. محمدجواد ظریف روز هفتم بهمن به روسیه سفر کرده 
و با ســرگئی لاوروف، وزیر خارجه این کشــور دیدار کرد، ولی گزارشی از دیدار 
او با پوتین منتشــر نشد. عضو کمیســیون اقتصادی مجلس با اشاره به سهم 
ایران از بازار روسیه گفت: روسیه بیش از ۲۸۰ میلیارد دلار واردات دارد که به 
دلیل همســایگی، این فرصت و مزیت بزرگی برای کشورمان است که به دلیل 
ناکارآمدی و نگاه نامتوازن به غرب و شرق، سهم ایران از این بازار کمتر از یک 
درصد اســت. به گفته توانگر، مجلس روسیه در تابستان سال جاری رسما از 
محمد باقر قالیباف، رئیس مجلس، برای سفر به این کشور دعوت کرده بود و 
او هم قبول کرده که با انجام آزمایش تست کرونا دو بار، یکی در فرودگاه ایران 
و دیگری در مسکو، به دیدار پوتین برود! محمدباقر قالیباف هفته اول آبان سال 
جاری به بیماری کرونا مبتلا شــده بود. گویا قرار بود ســفرش به مسکو اواخر 
آذر انجام شــود، ولی به علت «قطعی  نشدن زمان ملاقات با پوتین»، سفر لغو 
شــده بود. مقام های دولت روسیه با توجه به «احتیاط های» پوتین «در حفظ 
سلامتی اش»، گفته بودند فردی که قصد دیدار با پوتین را دارد، باید ۱۵ روز در 
قرنطینه بماند و برای حل این مشکل پیشنهاد شده قالیباف در تهران و فرودگاه 

روسیه تست کرونا بدهد و این پیشنهاد از سوی روسیه پذیرفته شده است.
محمد حسین فرهنگی، سخنگوی هیئت رئیسه مجلس، روز گذشته درباره 
جزئیات نامه مقام معظم رهبری که از سوی رئیس مجلس به روسیه خواهد 
رفت، گفته اســت: بنده از جزئیات نامه اطلاعی ندارم، اما همواره دیپلماسی 
پارلمانی داشته ایم که بخشــی از آن از سوی رئیس و سخنگوی کل مجلس 
انجام می شــود و این سفر به روسیه نیز در راســتای همین مورد خواهد بود. 
دعوت از رئیس مجلس از مدت ها پیش از سوی رئیس مجلس دومای روسیه 
صورت گرفته؛ چرا که ما با این کشور مواضع مشترکی داریم و روسیه از حامیان 
ایران در مســائل بین المللی اســت. بعد هم گفته که سفر رئیس مجلس به 

دیگر کشورها تابع دعوت طرفین بوده است.

ایسنا: حجت الاسلام حسن روحانــی در جلسه ستاد ملی 
مقابله با کرونا با بیان اینکه خوشــحالیم وضعیت کشور 
طوری اســت که می توانیم جلوی ایجــاد موج چهارم را 
بگیریم، گفت: «مردم باید خیلی مراقب باشند. این ویروس 
قبلا سن و سال می شناخت و سراغ بالای ۶۰ سال می رفت؛ 
اما الان دیگر سن و ســال هم نمی شناسد و سراغ هر کسی 
مــی رود». او افزود: «همان طور کــه دیدیم، در هفته های 
اخیر دو نفر از ورزشــکاران ما آقایان میناوند و انصاریان را 
بر اثر ابتلا به این ویروس از دســت دادیم».  او با اشاره به 

آغاز روند واکسیناسیون در جهان اظهار کرد: «اگر قرار بود 
روند رسیدن به واکسن ســیر طبیعی را طی کند، احتمالا 
باید یک یا دو ســال دیگر هم صبر می کردیم؛ اما به خاطر 
تلفات این ویروس، ســازمان بهداشــت مجوز اضطراری 
داد و الان شــش تا هفت واکسن معروف در دنیا ساخته 

شــده است که مصرف می شوند؛ اما هشت میلیارد نفر را 
در دنیا بخواهیم واکســن بزنیم، مدت ها طول می کشد». 
روحانی تأکید کرد: «حتی اگر در هر کشور ۸۰ درصد مردم 
بخواهند واکسن بزنند، نیز باز کاری بزرگ و طولانی است 
و مشــکلات خود را دارد».  روحانی با بیــان اینکه از این 

هفته واکسیناسیون در کشــور آغاز می شود، گفت: «قبل 
از ۲۲ بهمــن و در همین هفته و طبق اولویت های وزارت 
بهداشــت کار واکسیناســیون با کادر درمــان و بعد افراد 
دارای بیماری زمینه ای و مســن آغاز می شــود. بخشی از 
محموله واکسن در ماه فوریه و بخشی دیگر در ماه مارس 
به دست ما خواهد رســید که امیدواریم تا اوایل فروردین 
ایــن واکسیناســیون انجام شــود». او افــزود: «همچنین 
امیدواریم که تا فصل بهار و تابســتان واکسن های ایرانی 

هم آماده شوند و به دست عموم برسند».
ایوب میلکى . وکیل دادگسترى

رئیس مجلس می خواهد درباره برجام و نفت با نماینده پوتین مذاکره کند

قالیباف دیپلمات می شود

مجتبی توانگر، نماینده تهران:
قالیباف پروتکل های بهداشتی

 دیدار با پوتین را نپذیرفت
با اینکه خبرها مبنی بر این بود که رئیس مجلس قرار اســت برای 
دیدار با رئیس جمهور روســیه تســت کرونا بدهد امــا مجتبی توانگر، 
نماینده تهران در مجلس در گفت وگو با ایسنا اعلام کرد که محمدباقر 
قالیباف، پروتکل های بهداشتی دیدار با پوتین را نپذیرفته، بنابراین پوتین 
برای دریافت پیام مهم مقام معظم رهبری، نماینده ویژه معرفی کرده 
است. او عنوان کرد: «خبری که بنده در خصوص نهایی شدن دیدار دکتر 
قالیباف با ولادیمیر پوتین اطلاع رســانی کردم، دقیق و تأیید شــده نبود. 
البته دیدار با رئیس جمهور روســیه در دستور کار و در حال برنامه ریزی 
بوده است  اما دیدار با پوتین در روسیه پروتکل های ویژه ای دارد که دکتر 
قالیباف پروتکل های بهداشتی دیدار با پوتین را نپذیرفته است». توانگر 
گفــت: «به همین جهــت پوتین برای دریافت پیــام مهم مقام معظم 
رهبری، نماینده ویژه معرفی کرد و پیامی که رئیس مجلس در این سفر 
حامل آن هســتند، در دیدار با نماینده معرفی شــده توسط پوتین طرح 
خواهد شد. پیش از این روزنامه همشهری در مطلبی مدعی شده بود که 
قالیباف برای رعایت پروتکل های بهداشتی دیدار با پوتین پذیرفته که در 

تهران و فرودگاه روسیه تست کرونا بدهد.


